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P 118 1 sl       
ž31,3Skloň ke mně své ucho, pospěš, vysvoboď mě, buď mi skálou záštitnou, buď opevněným domem pro mou spásu. 
P 189 

Bože náš a Otče milostivý, chválíme tě dnešní den a děkujeme za tento den i za všechny dny, které jsi nám dosud 
daroval. Jsme vděčni a také doufáme, že celý svět i život každého z nás jsou ve tvých rukou, ve tvých laskavých rukou. 
Jsme vděčni za dobrou zprávu, kterou smíme slyšet z tvého slova, za všechna povzbuzení, kterých se nám dostalo a 
za společenství lidí, v němž jsi nám dal žít. Buď nám, prosíme i pro příští čas skálou záštitnou, spoléháme na tebe, na 
tvé milosrdenství. Takto spoléhajíce vyznáváme svoje selhání, vědomá i nevědomá a prosíme, abys nám odpustil. 

Pane, na tebe spoléháme, ve všem co jsme, co děláme a co myslíme a víme, že i všechna naše trápení jsi vzal na 
sebe. Vzdáváme to společně chválu. Amen 
 
1.čtení Jz 6,1-5 

Jericho se před Izraelci důkladně uzavřelo; nikdo nevycházel ani nevcházel.  Ale Hospodin řekl 
Jozuovi: „Hleď, vydal jsem ti do rukou Jericho i jeho krále s udatnými bohatýry.  Vy všichni bojovníci 
obejdete město vždy jednou kolem. To budeš dělat po šest dní.  Sedm kněží ponese před schránou 
sedm polnic z beraních rohů. Sedmého dne obejdete město sedmkrát a kněží zatroubí na polnice.  Až 
zazní táhlý tón z beraního rohu, jakmile uslyšíte zvuk polnice, vyrazí všechen lid mohutný válečný 
pokřik. Hradby města se zhroutí a lid vstoupí do města, každý tam, kde právě bude.“  

p 690 

2. čtení Lk 18 35-43 

Když se Ježíš blížil k Jerichu, seděl u cesty jeden slepec a žebral.  Když uslyšel, že kolem prochází zástup lidí, 
ptal se, co se to děje. Řekli mu, že tudy jde Ježíš Nazaretský.   

Tu zvolal: „Ježíši, Synu Davidův, smiluj se nade mnou!“Ti, kteří šli vpředu, ho napomínali, aby mlčel. On 
však tím více křičel: „Synu Davidův, smiluj se nade mnou!“  

Ježíš se zastavil a přikázal, aby ho k němu přivedli.  Když se přiblížil, Ježíš se ho otázal: „Co chceš, abych pro 
tebe učinil?“ On odpověděl: „Pane, ať vidím.“  

Ježíš mu řekl: „Prohlédni! Tvá víra tě uzdravila.“  Ihned prohlédl, šel za ním a oslavoval Boha. A všechen lid, 
který to viděl, vzdal Bohu chválu. 

 
Milí bratři a sestry, 
 začněme u Jericha. Před Jerichem se to podle Lukáše stalo a proto také to první čtení o dobytí Jericha. 
 Z historických  a archeologických poznámek se mi nepodařilo s určitostí rozluštit, jestli Jericho v době Jozuově 
mělo nebo nemělo hradby, nebo jestli případné hradby byly či nebyly zbořeny, pravděpodobně vlivem eroze či 
zemětřesení. Jelikož v této otázce nejvíce důvěřuji archeologům židovským, chtěla bych vám předložit tento citát: 
„Kenaanská města nebyla opevněná, takže se nemohly zhroutit žádné hradby. V případě Jericha se žádné známky 
osídlení ze 13.stol.př.n.l. nenašly a starší osídlení, tedy ze 14.stol.př.n.l., bylo malé a chudé, téměř bezvýznamné a 
žádné hradby nemělo. Nenašly se žádné známky zničení.“ 
 Tím jistěže nechci říct, že to není v biblické verzi pravda, takže to můžeme přeskočit. Jak je často 
zdůrazňováno, Bible není záznam historie, je mnohem víc. Vysvětlující zjednodušení by mohlo znít: jde o boj 
duchovní. Ještě jeden citát od židovských archeologů: „Kniha Jozue přišla s nezapomenutelným eposem, ze kterého 
plynulo jasné poučení: kdyby izraelský národ do písmene dodržoval smlouvu s Bohem, nebylo by mu odepřeno žádné 
vítězství.“ 
 Jde o to, že Jericho představuje něco negativního. Taky proto stojí v sz vyprávění, že po pádu hradeb mají 
úplně všechno vyhubit jako klaté, a že na tom místě se nemá žádné město už nikdy stavět. Nečisté místo. To se ovšem 
nestalo, Jericho stálo v době Ježíšově znovu. Protože Jericho vystupuje ve více příbězích, někdy je zcela neutrální, se 
domnívám, že na sebe nepřevzalo takové stigma, jako třeba Sodoma. U Sodomy je to jasné, u Jericha si to musíme 
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říct – špatné místo. Něco zlého. Něco, co může být poraženo jen soustředěným posloucháním Hospodinových rad a 
vlastně jenom bohoslužbou. Neboť to, co tam Izraelci provádějí, je bohoslužba. 
 Nabízí se otázka, jaká Jericha ke zteči máme dnes. Naneštěstí každého z nás napadne nějaké aktuální 
přirovnání dost rychle. Nyní teprve oceníme biblické vyprávění, neboť hradby pro hrstku nevybavených poutníků 
nepřekonatelné jsou velmi názorný prvek.  Hradby mohou být z chamtivosti, z vypočítavosti, z hysterie, z tuposti a 
hlouposti, z nevědomosti a zaslepenosti, nebo také ze strachu a smutku, z hluboké obavy.... 
 Proto je tak důležité, že ten příběh v Bibli je a proto se mi zdá dnes důležité podtrhnout, že nejde o historický 
záznam, nemůže jít, že nám říká, abychom věřili, že i malá hrstka může překonat hradby, na které evidentně nemá ani 
sílu ani prostředky. Jak řekli židovští archeologové, držet se Hospodinových zákonů znamená jisté vítězství. A zdá se 
mi, že takové hrstky, které by to mohly zvládnout, má Hospodin na více místech. 
 V tom přehledu možností, z čeho by ty hradby mohly být, (jistě jen částečném) jsem si nechala naposled 
zaslepenost a nevědomost. Aby nás to převedlo k druhé před-jerišské scéně, tentokrát s Ježíšem. Už tu v poslední 
době několikrát zaznělo, že Lukáš je historik a vidí dějiny rozdělené v tom smyslu, že od Ježíše je všechno jinak. Asi 
jste nepostřehli na začátku kázání poznámku, že před Jerichem se toto uzdravení stalo podle Lukáše, to proto, že 
ostatní evangelisté umísťují toto uzdravení do Jericha. Rozumím tomu Lukášovu řazení tak, že podle něho se Jericho 
od Ježíše dobývá takto. Že potřeboval dát příběh o uzdravení před Jericho, aby vyniklo, že od teď se nemusí líčit 
dobývání hradeb bojem, nebo lépe řečeno, že Bůh od teď bojuje jinak. 
 V tomto místě mě napadlo, že vnějšímu pozorovateli by ten sz příběh mohl připadat jako vybájený epos a nz 
příběh zase jako bezvýznamná epizoda nějakého potulného kazatele a lidového léčitele. Jenomže my nejsme vnější 
pozorovatelé, ale vnitřní. A pro nás je to svrchovaně důležité, jak první, tak druhý příběh. V každém z nich se dovíme, 
co pro nás Bůh může udělat. A ovšem, v každém z nich se také dovíme, co bychom měli dělat my. 
 V tom prvním držet se Jeho zákonů, v tom druhém usilovně k němu volat. Ale ještě než se dostanu k tomu, 
jak bojuje Bůh v Kristu, připomenu, co znamená slepota v Bibli. Trochu jsem to naznačila už tou zaslepeností a 
nevědomostí. Hlavně ve sz příbězích totiž být slepý velmi často neznamená pouze tělesné postižení, ale také to, že 
člověk nevidí věci správně. Klasický příklad je Izák, když trvá na tom, aby jeho syn Ezau dostal požehnání, Izák je slepý, 
a to má čtenáře upozornit, že jeho názor pravděpodobně nebude dostatečně jasnozřivý. 
 Takže slepý u cesty. Nemusíme rovnou smést ten příběh ze stolu, že se vlastně nestal a platí jen v duchovní 
rovině. On se spíše stal, je v evangeliích tak často, ve všech čtyřech jsou verze uzdravení slepého, někdy i ve více 
variantách. Lze předpokládat, že Ježíš uzdravil více slepých. Jenom my, čtenáři Bible pro sebe, si můžeme, nebo 
dokonce máme, vztáhnout na sebe i tu možnost uzdravení ze špatného vidění věcí. Jistě můžeme namítnout, že není 
pro nikoho možné, aby viděl všechno jasně a ve všech souvislostech. Nejsme Bůh, abychom na to všechno viděli 
shora, jsme příliš zařazení do děje. 
 Být slepý by mohlo znamenat nevidět řešení, nevědět, co máme dělat, nevidět, co se může stát nebo mít 
strach z toho, co by se mohlo stát a ztratit odvahu, cítit se tak, jako by člověk měl kolem sebe temnou hradbu, jakoby 
se mu nedostávalo naděje. 
 Představte si toho slepého, jak je odhaduje, slyší, co se kolem něj děje, je odkázán na to, co mu ostatní 
řeknou a pak volá – vlastně do tmy. On neví, jestli ho ten člověk, kterého volá, uslyší. On neví, jestli ho Ježíš uslyší. 
(Jsme na tom snad jinak?) Neví a dá do toho všechno. Dokonce i když mu v tom ostatní brání a překážejí. V jednom 
výkladu jsou označeni jako církev. To mi připadá dost varující, aby se církev nestala překážkou těm, kdo chtějí volat k 
Bohu. Oni vlastně ti ostatní taky moc dobře nevidí, předpokládají totiž, že slepý chce z Ježíše vyrazit almužnu, ostatně 
kvůli tomu taky u cesty seděl. Ale co ten člověk udělá, když ho okřikují, když jsou mu kladeny do cesty překážky? Ještě 
víc volá. Velmi jednoduchou modlitbu: Ježíši, Synu Davidův, smiluj se nade mnou. Přece jen myslím, že tím titulem Syn 
Davidův je naznačena naděje, kterou do Ježíše ten slepý dává. Kterou v něm chce mít. Pro něho, pro žida, je to titul 
výmluvný, titul zachránce, my ho můžeme ponechat nebo vynechat, protože samo jméno Ježíš nese pro nás v sobě 
tento význam. Největší překážku však vidím v nejistotě, jestli ho Ježíš vůbec slyší. 
Slepý je za temnou hradbou a zasvitla mu naděje a on se jí nechce ani za nic pustit, to mu dodává odvahu. Tak nějak 
vypadá víra. 
 Otázka Ježíšova – Co chceš, abych pro tebe učinil – se mi zdá skoro důležitější pro ty okolostojící, co 
předpokládali, že slepý jen intenzivně žebrá o peníze a také je jistě vhodná pro toho člověka samého – vyslov to, 
řekni, co potřebuješ. Jak jsme si říkali s dětmi, mohl chtít pohodlný dům, dostatek, služebnictva a jiných asistentů a 
dost peněz, celkem by to šlo a jeho situaci a také určitým způsobem řešilo. 
 Ale on chce vidět. Přece jen chce vidět věci správně. Vidět věci správně znamená vidět pod jejich povrch. 
Vidět souvislosti. Ale protože to nikdy nemůžeme v této časnosti uvidět dokonale, znamená to také spolehnout se na 
to, že Bůh to, co nemůžeme ani uvidět, ani ovlivnit, dokonaná za nás. To, co můžeme sami udělat, máme za úkol tady 
na zemi, ale ani v tom nezůstáváme bez pomoci. 
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 Podivné je, že se mu od Ježíše dostane sdělení, že ho uzdravila víra, vždyť ho uzdravil Ježíš. Možná to může 
zaznít jaksi nepřesně, ale o to víc to je podporující pro nás. Co všechno se může stát, když člověk věří. 
 Rozdíl proti prvnímu Jerišskému příběhu je v tom, že nyní šlo o jednoho člověka. Křesťanství je záležitost 
jednotlivců, ze kterých sestává církev. To je ten jiný pohled na překonání hradeb podle Lukáše. Ježíš pracuje s 
jednotlivci. Ovšem událost měla vliv na celou skupinu lidí. I na bohoslužbu u Jericha došlo, Boha velebil ten uzdravený 
a potom s ním také všichni ostatní. 
 Je čas, abychom se k nim připojili. 
 
p 209  

Pane Kriste,  

prosíme za naše blízké, ve tvoji ochranu je dáváme, buď s nimi, aby se jim nestalo nic zlého a aby věděli, že na tebe 
se mohou spolehnout.  

Prosíme za tento svět, za naši zemi, za všechny, kdo se bojí, za ty, kdo mají odpovědnost za veřejný život, prosíme, za 
ty, kdo statečně prosazují pravdu i milosrdenství, prosíme, podpoř je a prosíme i za ty, kdo současné situace 
zneužívají ve svůj prospěch, prosíme, dej jim poznat moudrost. Prosíme, abys nám všem pomohl zastavit ty, co je zlé 
a být tvůrci pokoje. 

Prosíme za osamělé, opuštěné, nemocné, prosíme za rodiče, za děti, za mladé lidi, prosíme za zklamané a vyčerpané. 
Prosíme za ty, kdo nemají naději. Prosíme za ty, kdo ztratili domov. Prosíme za chudé a odstrčené.  

Prosíme, buď s námi.  

 Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi. Chléb 
náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a neuveď nás v pokušení, ale 
zbav nás od zlého. Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. A. 

1kor13Nyní vidíme jako v zrcadle, jen v hádance, potom však uzříme tváří v tvář. Nyní poznávám částečně, ale potom 
poznám plně, jako Bůh zná mne. A tak zůstává víra, naděje, láska – ale největší z té trojice je láska. 

Hospodin ti žehná a bude tě chránit,  

Hospodin rozjasní nad tebou svou tvář a bude ti milostiv,  

Hospodin obrátí k tobě svou tvář a obdaří tě pokojem. 

P 634  

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 


